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Lokalafdeling Bov, IT 

 

Overvejelser ved køb af en smartphone. Opdateret 21-03-2017 

 

1. Indledning. 
Nedenstående er et forsøg på at lave en vejledning for køb af en smartphone. 

Vejledningen henvender sig primært til ”førstegangs-køberen”, altså til en person, som ikke 

har haft en smartphone før, men som antages at ha’ en ”normal” mobil-telefon. 

 
Vejledningen er også primært henvendt til det ”ældre publikum”, og til en ”gennemsnits-

forbruger”, som ikke har helt specielle behov, såsom stort behov for højkvalitets video, at ta’ 

professionelle fotos, at høre musik i ”ekstrem god kvalitet”, at spille online-spil med stor 

interaktion. 
 

Det skal også fremhæves, at markedet for smartphones er meget bevægeligt, idet der ofte 

udkommer nye produkter (hver anden måned kommer der flere nye Smartphones på markedet). 

 

Det anbefales at læse denne vejledning, også selv om du måske synes, den er lang, før du 
”smider penge ud” på noget, som du ikke har brug for.  

Det er bedre at bruge lidt tid før du træffer dit valg end at få erfaringer på den hårde 

økonomiske måde ved at ha’ brugt 1.000 - 2.000 kr. ekstra på en model, som du ikke har behov 

for. 
 

 

 

2. Valg nr. 1 – hvilket styresystem. 
Det vigtigste er ikke at vælge et mærke (producent, model), men at vælge den ”platform”, 

som styrer en smartphone. Dvs. det styresystem, som smartphonen anvender: 

a) Apples eget styresystem, iOS9 

b) Android styresystem (version 5.0 dags dato) 

 
Begrundelsen er: 

• Styresystemet på din smartphone indikerer, hvor nemt (smertefrit / problemfrit) det er at 

synkronisere mellem din smartphone og dine andre PC’er (stationær, bærbar), tablets, 

”konens/mandens smartphone”. 
• Hvis man har en tablet fra Apple (iPad), så er det nemmere at synkronisere til en Apple 

smartphone (iPhone) end til en Android-smartphone, 

• Hvis man har en PC med Windows 10, eller en tablet med Android, så er det meget 

nemmere at synkronisere til en Android smartphone. 
• Alt kan løses, men løsningen er nemmere indenfor samme platform (GPS-funktion, læse 

kort, se video, høre musik, høre ”dagens nyheder”, læse e-mails,,,,,) 

 

 
3. Valg nr. 2 – prisinterval 

• Som førstegangskøber er mit råd:  

o køb intet over kr. 2.000,- (pr september 2016). 

o Der er masser af gode modeller til under kr. 2.000, og som førstegangsbruger kan 

den indkøbte model til under kr. 2.000 mere end rigeligt til behovet. 
 

• Næste råd:  

o køb din første smartphone ”kontant”, med andre ord: køb ikke en model med 

tilhørende abonnement.  
o Begrundelse: det lyder måske billigt at betale kr. 148,- over 12 / 24 / 36 måneder 

med et indbygget abonnement, men det er alt for dyrt for førstegangsbrugeren,  

▪ dels fordi de modeller, der sælges på denne måde er forholdsvis nye (og 

dermed dyre),  
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▪ dels fordi det abonnement, som er en del af pakken, er langt over, hvad 

førstegangsbrugeren har brug for. 
 

 

4. Valg nr. 3 – teknik. 

Med teknik tænkes på: 
• Skærmstørrelse 

o Skal den være ”stor” eller ”lille” afhænger af dit behov 

o Skal du ofte se video, se fotos, bruge den som GPS, se restaurant-menuer 

 
• Skærm teknik (overflade, lysforhold) 

o Skal du læse e-bøger, skal du se meget, mens det er solskin, 

 

• Hastighed: 

o Her tænkes på processorens hastighed og hvor mange apps (programmer), som du 
kan ha’ aktive på ”samme tid”,  

o men vær kritisk: hvor ofte har du brug for 3-4 apps aktive på samme tid; betyder 

det noget for dig, om svartiden er 2 millisekunder eller 8 millisekunder (svaret er 

NEJ). 
 

• Batteriet 

o Hvor lang tid kan smartphonen holde sig i live 

o Afhænger af dit forbrugsmønster; at se video kræver mere strøm end at surfe på 
nettet eller at tale i telefon, 

 

• Lagerkapacitet 

o Hvor meget skal der opbevares på din smartphone 

o Flere tusinde fotos? nej sikkert ikke, så 16 GB modeller er mere end rigeligt, ingen 
grund til at købe 32 GB, 64 GB modeller 

 

• Fysisk størrelse, vægt 

o Skal den kunne ligge i lommen, eller mest ”på bordet”, 
o Er den tung? 

o Er den nem at taste på (f.eks. skrive SMS) 

o Prøv den i hånden før du køber, 

 
• Vær realistisk og begrund dit valg indenfor hver kategori (du finder hurtigt ud af, at der 

er meget, som ikke er så vigtigt og/eller relevant for din situation) 

 

 
5. Valg nr. 4 – producent, model. 

Først nu er det relevant at se på producent (Samsung, HTC, Huawei, Nokia, Sony, og, og, og) 

 

Hver producent har mange modeller, i forskellig fysisk størrelse (skærm), med forskellig 

konfiguration (processor, lagerkapacitet, svarhastigheder,,,,) 
 


